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P R O T O K Ó Ł    Nr XX.2017

ze zwyczajnej XX sesji Rady Gminy Szudziałowo
odbytej w dniu 30 marca  2017 roku.

Sesja odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy. Rozpoczęła się
o godz. 9 30 , a zakończyła o godz. 13 00

Na  stan  15  Radnych  w  sesji  uczestniczyło  12,  zgodnie  z  załączoną  listą
obecności.
 

Obecni:

1. Borowik Daniel

2. Baranowski Krzysztof

3. Bułatewicz Wojciech

4. Charytoniuk Ewa

5. Fiłonowicz Mariusz

6. Ignatowicz Ryszard

7. Kędyś Elżbieta Irena

8. Olchowik Danuta

9. Oleksza Sławomir

10.Onoszko Michał Antoni

11.Stasiewicz Jerzy Zbigniew

12.Worobiej Wiesław

Nieobecni usprawiedliwieni:

1. Łapiński Mariusz

2. Miakisz Jolanta

3. Olchowik  Leszek
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Udział  wzięli:

1. Tadeusz Tokarewicz - Wójt Gminy

2. Aneta Maliszewska - Sekretarz Gminy

3. Anna Czeremcha - Skarbnik Gminy

4. Mirosław Grabowicz - Dyrektor ZGK

5. Ewa Katarzyna Grasewicz - Kierownik GOPS

6. Elżbieta Grażyna Jaroszewicz - Dyrektor GOAKiR

7. Bohdan Olchowik - Dyrektor Zespołu Szkół

8. Mirosław Podgajecki - Komendant PSG w Szudziałowie

9. Sławomir Grzybek - Przedstawiciel PSG w Krynkach

10.Wojciech Bułatewicz - Członek Podlaskiej Izby Rolniczej

11.Katarzyna Hojnik-Horczak - Kierownik PZDR w Sokółce

12.Marta Pietraszewska - Specjalista w PZDR w Sokółce,

13.Sołtysi wsi - 14 osób.

Sesję prowadziła Pani Elżbieta Irena Kędyś – Przewodnicząca Rady Gminy
Szudziałowo.

Po  dokonaniu  otwarcia  i  przywitaniu  przybyłych  udzieliła  głosu
przedstawicielkom Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Sokółce.

Pani  Katarzyna  Hojnik-Horczak  -  Kierownik  PZDR  w  Sokółce
poinformowała o zmianie siedziby PZDR oraz zachęcała rolników do korzystania
z porad udzielanych przez pracowników tej jednostki.

Marta  Pietraszewska  -  Specjalista  w  PZDR  w  Sokółce  poinformowała
o aktualnych możliwościach uzyskania pomocy finansowej w ramach programów
unijnych.

Po tym pracownice PZDR opuściły salę obrad.

Następnie Pani Elżbieta Irena Kędyś przedstawiła   projekt porządku sesji.

Porządek  bez  uwag został  przyjęty  12 głosami,  bez głosów przeciwnych
i bez  wstrzymujących się.
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Porządek:

 
1. Otwarcie.
2. Ustalenie porządku.
3. Informacja o sposobie załatwienia wniosków z poprzednich sesji.
4. Informacja o pracy Wójta Gminy w okresie od XVIII sesji.
5. Interpelacje Radnych.
6. Realizacja zadań z zakresu pomocy społecznej.
7. Ustalenie sieci szkół na terenie gminy w związku z reformą oświaty.
8. Wprowadzenie  zmian  w  uchwałach  z   zakresu  utrzymania  czystości

i porządku na terenie gminy.
9. Przyjęcie  regulaminu  zbiorowego  zaopatrzenia  w  wodę  i  zbiorowego

odprowadzania ścieków.
10.Zmiana stawek podatku od środków transportowych.
11.Zmiana Programu gospodarowania zasobem mieszkaniowym gminy.
12.Przyjęcie programu opieki nad zwierzętami.
13.Kontynuowanie realizacji zadań w ramach funduszu sołeckiego.
14.Zmiana budżetu gminy na 2017 rok.
15.Udzielenie pomocy finansowej Związkowi Gmin Wiejskich Województwa

Podlaskiego.
16.Przyjecie stanowiska w sprawie przebiegu dróg na terenie województwa.
17.Wolne wnioski.
18.Odpowiedź na interpelacje i wolne wnioski.
19.Przyjęcie protokołu z XIX sesji.
20.Zamknięcie obrad.

Ad.1.

Jak wyżej w niniejszym protokole.

Ad.2.
Jak wyżej w niniejszym protokole.

Ad.3.

Materiały będące przedmiotem obrad były w posiadaniu Radnych. 
(Kopie materiałów w załączeniu). Radni posiadali też informację o stanowiskach
poszczególnych Komisji Rady odnośnie rozpatrywanej tematyki.

Treść informacji o realizacji wniosków z poprzednich sesji przedstawił  Pan
Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy.
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Uzupełniając dane stwierdził między innymi:

 W  miarę  poprawy  warunków  atmosferycznych  prowadzone  są  roboty
zmierzające  do  poprawy  stanu  nawierzchni  dróg  żwirowych.  Deszcze
uniemożliwiają wykonywanie robót.

 Gmina jest powierzchniowo jedną z największych w powiecie. Nie  można
więc  z  krótkim  czasie  wyrównać  nawierzchni  dróg.  Proszę  więc
o wyrozumiałość.

 Na  bieżąco  jest  utrzymywany  kontakt  z  Powiatowym  Zarządem  Dróg
w  sprawach  poprawy  stanu  dróg  powiatowych,  w  tym  przez  Słójkę
Borowszczyznę, do Horczak, do Sukowicz.

Do informacji dotyczącej realizacji wniosków  uwag nie wniesiono i Rada
przyjęła do wiadomości treść informacji oraz sposób załatwienia.

Ad.4.

Informację o swych działaniach w okresie między sesjami przedstawił Pan Tadeusz
Tokarewicz – Wójt Gminy.

Poinformował też o przedstawieniu Senatorowi RP podczas spotkania zmiany
przepisów w zakresie sprzedaży działek zagrodowych. Osoba nie będąca rolnikiem
może kupić jedynie działkę o powierzchni do 0,30 ha.

Głos zabrali:

Pani Elżbieta Irena Kędyś
 Czy  są  nowe  wiadomości  odnośnie  uzyskania  pomocy  finansowej  na

przebudowę drogi przez Nowinkę?
 Czego  w  naszym  przypadku  dotyczy  regranting?  Jest  o  tym  mowa

w informacji.
 Czy otrzymamy środki finansowe na modernizację oczyszczalni ścieków?

Pan Michał Antoni Onoszko
 Jeżeli  przystąpimy  do  modernizacji  oczyszczalni  ścieków,  czy  wówczas

wystarczy środków na drogę do Minkowiec?

Odpowiadając  Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy stwierdził;
 Dotychczas  w  ramach  współpracy  transgranicznej  rozpatrzone  zostały

wnioski w zakresie dziedzictwa kulturowego.
 Wnioski, które zostały złożone przez Gminę Szudziałowo przypuszczam, że

rozpatrzone  zostaną  w  okresie  do  końca  pierwszego  półrocza  br.  Nie  ma
możliwości śledzenia na jakim etapie trwa ich analiza.

 W  ramach  regrantingu  są  realizowane  przedsięwzięcia  z  udziałem
Sokólskiego Funduszu Lokalnego, któremu przewodzi Pani Talarczyk.
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 Trudno  określić  czy  otrzymamy  środki  na  modernizację  oczyszczalni.

Ustalona została już lista rankingowa wniosków. Jeżeli zakwalifikujemy się
to  będzie  potrzeba  zaciągnięcia  pożyczki  z  WFOŚ.  Wynika  to  z  faktu
konieczności  opłacenia  całości  kosztów,  a  następnie  ubiegania  się  o  ich
częściowy  zwrot.   Modernizacja  musi  zostać  wykonana  z  uwagi  na
stosowane kary za niewłaściwe funkcjonowanie oczyszczalni.

 Na  drogę  do  Minkowiec  posiadamy  w  budżecie  zarezerwowane  środki
finansowe. Modernizacja oczyszczalni prowadzona będzie w roku przyszłym,
jednak  działania  muszą  być  podjęte  już  teraz.  Musimy  wybiegać
w przyszłość do przyszłych budżetów.

Do informacji uwag nie wniesiono i Rada przyjęła ją do wiadomości.

Ad.5.

W punkcie interpelacje i zapytania radnych głos zabrali:

Pani Elżbieta Irena Kędyś

 Wracam do sprawy dróg.  Spychanie żwiru na pobocza nie odnosi  skutku.
Powinna być nawieziona  nowa pospółka.

Pani  Jolanta Barbara Kuryło
 Równanie  nawierzchni  drogi  przez  Słójkę-Borowszczyznę  bez  wykonania

podsypki nie daje efektu.

Pan Mirosław Grabowicz – Dyrektor ZGK
 Nie  możemy  wykonywać  robót  na  drogach  powiatowych  bez  zgody

Powiatowego Zarządu Dróg. Jeżeli wykonamy podsypkę to koszt robót nie
zostanie zrefundowany.

Ad.6.

 W  tej  części  obrad   zagadnienia  dotyczące  realizacji  zadań  pomocy
społecznej przedstawiła Pani Ewa Katarzyna Grasewicz – Kierownik GOPS.

Głos zabrała:
Pani Elżbieta Irena Kędyś

 Księgowa  w GOPS jest  zatrudniona  na  1/8  etatu.  Czy  nie  wystarczy  np.
zatrudnienie na 1/36 etatu?

Odpowiadając   Pani  Ewa  Katarzyna  Grasewicz  –  Kierownik  GOPS
stwierdziła, że zakres zadań nie pozwala na zmniejszenie tej części etatu.

Uwag nie wniesiono i Rada zaakceptowała treść przedłożonych materiałów.



6
Ponadto  głos  zabrał   Pan  Tadeusz  Tokarewicz  – Wójt  Gminy,  który

zaapelował do Radnych i sołtysów wsi o zgłaszanie do GOPS informacji o osobach
wymagających pomocy z tytułu podeszłego wieku lub choroby. Nie zgłaszają się
one po pomoc finansową lecz wymagają np. pomocy lekarskiej  czy też pomocy
w codziennym funkcjonowaniu.

Ad.7.

Radni oprócz projektu uchwały byli w posiadaniu kopii opinii Kuratora Oświaty
w sprawie sieci szkół na terenie gminy oraz opinii Zarządu ZNP.

Zabierając  głos   Pan  Tadeusz  Tokarewicz  – Wójt  Gminy  stwierdził,  że
obecny  projekt  uchwały  zmierza  do  zatwierdzenia  sieci  szkół,  określonej  na
poprzedniej sesji.

Następnie  zwrócił  uwagę,  na  fakt  występowania  różnych  opinii  odnośnie
kosztów funkcjonowania oświaty na terenie gminy i wyjaśnił, co następuje:

 W szkole w Szudziałowie uczniów rocznik 2010 został podzielony na klasę I
i  „zerówkę”.

 Przedszkola i klasy zerowe to zadanie własne gminy.  
 Na dziecko w klasie I otrzymujemy subwencję podstawową w wysokości ok.

5300 zł, a na 6-latki 1300 zł.  Biorąc pod uwagę liczbę uczniów oznacza to
wyższe koszty o ok. 36 tys. zł w tym roku.

 Godziny  zajęć  nauczycieli  z  uwzględnieniem płacy  zasadniczej  dodatków
i wysługi lat to kolejne wyższe koszty roczne o ok. 58 tys zł.

 Skutkiem tego jest niż demograficzny.
 Mówi się  o konieczności  inwestowania w ucznia.  Inwestycja w drogi czy

wodociągi to też inwestycja w ucznia. Poprawia to bowiem standard życia
również ucznia.

Zastrzeżeń do projektu uchwały nie wniesiono wobec tego Przewodnicząca Rady
Gminy odczytała projekt uchwały i poddała pod głosowanie.

     Za  przyjęciem  było  12  Radnych.  Nie  było  głosów  przeciwnych
i wstrzymujących się.

UCHWAŁA  Nr XX.114.2017

stanowi w protokole stronę Nr  17.

Ad.8.

W tej  części  obrad z  upoważnienia  Wójta  Pani  Renata  Czaban-Tarasewicz  –
Inspektor w Urzędzie Gminy omówiła projekty zmian uchwał odnośnie utrzymania
na terenie gminy czystości i porządku.
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Głos zabrali:

Pani Elżbieta Irena Kędyś
 Czy zachodzi konieczność ustalania terminów deratyzacji. Jeżeli nakładamy

obowiązek, to kto ponosi koszty?

Pani Renata Czaban-Tarasewicz
 Obowiązek ustalania terminów deratyzacji nakłada ustawa.

Pan Tadeusz Tokarewicz

 Jeżeli  chcemy sfinansować deratyzację,  to należy odpowiednią kwotę ująć
w budżecie. Na teraz nie zachodzi taka potrzeba.

Do  treści   projektów  uchwał  innych  uwag  nie  wniesiono  wobec  tego
Przewodnicząca Rady Gminy odczytała kolejno projekty uchwał i kolejno poddała
pod głosowanie.

Uchwałę  w  sprawie  wyboru  metody  naliczania  opłat  za  odbiór  odpadów
przyjęto 12 głosami.

UCHWAŁA  Nr XX.115.2017

stanowi w protokole stronę Nr 22.

Uchwałę w sprawie określenia wzoru deklaracji  przyjęto 12 głosami.

UCHWAŁA  Nr XX.116.2017

stanowi w protokole stronę Nr 23.

Uchwałę w sprawie Regulaminu utrzymania czystości   przyjęto 12 głosami.

UCHWAŁA  Nr XX.117.2017

stanowi w protokole stronę Nr 27.

Uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu świadczenia usług w zakresie odbioru
odpadów  przyjęto 12 głosami.

UCHWAŁA  Nr XX.118.2017

stanowi w protokole stronę Nr 28.
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Ad.9.

Z  upoważnienia  Wójta  Gminy  projekt  Regulaminu  zbiorowego  zaopatrzenia
w wodę oraz zbiorowego odprowadzania ścieków omówił Pan Mirosław Grabowicz
– Dyrektor ZGK.

Zmiana  dotychczasowego  wynikała  z  szeru  zmian  przepisów  oraz
konieczności w związku z tym zmiany umów z właścicielami nieruchomości.

Pan Jerzy Zbigniew Stasiewicz  zwrócił uwagę na konieczność aktualizacji
w  fakturach  za  wodę  danych   dotyczących  właścicieli  nieruchomości.  Po
wprowadzeniu nowego programu komputerowego do fakturowania uległy zmianie
niektóre dane osobowe.

Do projektu  regulaminu  uwag nie  wniesiono  wobec  tego  Przewodnicząca
Rady Gminy odczytała projekt uchwały i poddała pod głosowanie.

     Za  przyjęciem  było  12  Radnych.  Nie  było  głosów  przeciwnych
i wstrzymujących się.

UCHWAŁA  Nr XX.119.2017

stanowi w protokole stronę Nr  29.

Ad.10.

Uzasadnienie zmian stawek podatku od środków transportowych z upoważnienia
Wójta Gminy Pan Jan Muciuś – Inspektor w Urzędzie Gminy

Do uwag nie wniesiono wobec tego Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt
uchwały i poddała pod głosowanie.

     Za  przyjęciem  było  12  Radnych.  Nie  było  głosów  przeciwnych
i wstrzymujących się.

UCHWAŁA  Nr XX.120.2017

stanowi w protokole stronę Nr  48.
  

 Ad.11.

Pan Jan Muciuś – Inspektor w Urzędzie Gminy przedstawił z upoważnienia Wójta
projekt zmiany programu  gospodarowania zasobem mieszkaniowym na lata 2017 –
2021.

Zastrzeżeń nie wniesiono.
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Po tym Pani Elżbieta Irena Kędyś odczytała projekt uchwały i poddała pod

głosowanie.

Za przyjęciem uchwały było 12 radnych.   

UCHWAŁA  Nr XX.121.2017

stanowi w protokole stronę Nr 53.

W tym miejscu  Przewodnicząca Rady Gminy ogłosiła  10 minutową
przerwę w obradach. Po przerwie kontynuowano realizację porządku. 

Ad.12.

Uzasadnienie do projektu uchwały w sprawie programu opieki nad zwierzętami na
2017 rok z  upoważnienia  Wójta  przedstawiła  Pani  Renata  Czaban-Tarasewicz  –
Inspektor w Urzędzie Gminy.

Głos zabrali:
Pani Renata Tokarewicz – Sołtys wsi Pierożki

 Konieczne  jest  odebranie  mieszkańcowi  wsi  Pierożki  suki.  Pies  stanowi
zagrożenie mieszkańcom wsi.  Z właścicielem nie można się dogadać.  Nie
dba o zwierzę. Mogą też pojawić się szczenięta.

Pan Aleksander Gryc
 We  wsi  Jeziorek  są  psy,  które  atakują  ludzi.  Właściciele  nie  starają  się

utrzymać ich na swych posesjach.

Pani Renata Czaban-Tarasewicz
 Odebrać  zwierzę  to  trzeba  będzie  płacić  kolejne  5zł  miesięcznie  za

utrzymanie w schronisku. Może podjąć działania odnośnie sterylizacji. Jest to
również koszt.

 Sprawę psów można zgłaszać do Policji.

Pan Krzysztof Baranowski
 Koszty sterylizacji powinien ponieść właściciel psa.

Do projektu programu uwag nie było i uchwałę przyjęto 12 głosami. 

UCHWAŁA  Nr XX.122.2017

stanowi w protokole stronę Nr 55.
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Ad.13.

Pani  Elżbieta  Irena  Kędyś  – Przewodnicząca  Rady  Gminy  przechodząc  do
kolejnego  punktu  porządku  przypomniała,  że  Komisje  Rady  Gminy  podczas
posiedzeń  wnosiły  o  kontynuowanie  realizacji  zadań  w  2018  roku  w  ramach
funduszu sołeckiego.

Zabierając głos  Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy również wyraził potrzebę
kontynuowania realizacji zadań w ramach funduszu sołeckiego w 2018 roku.

Pan Wojciech Bułatewicz   wnosił o kontynuowanie w 2017 roku budowy
drogi w Talkowszczyźnie wykorzystując na ten cel fundusz sołecki.

W głosowaniu  Rada  Gminy  12  głosami  opowiedziała  się  za  kontynuacją
realizacji zadań w 2018 roku w ramach funduszu sołeckiego.

Ad.14.

Propozycje zmiany budżetu gminy na 2016 rok  przedstawiła z upoważnienia Wójta
Pani Anna Czeremcha – Skarbnik Gminy. 

Pani  Elżbieta  Irena  Kędyś   -  prosiła  o  wyjaśnienie  propozycji  zwiększenia
środków na prowadzenie przedszkoli.

Odpowiadając Pani Aneta Maliszewska – Sekretarz Gminy  wyjaśniła, że
wiąże się to z koniecznością refundowania wydatków za naukę dzieci  w innych
gminach.

Innych wypowiedzi nie było. W związku z tym Przewodnicząca Rady
Gminy odczytała projekt uchwały i poddała pod głosowanie.

Uchwałę przyjęto 12 głosami.

UCHWAŁA  Nr XX.123.2017

stanowi w protokole stronę Nr 61.

W tym miejscu Pan Mirosław Podgajecki -  Komendant   PSG  w  Szudziałowie
podziękował za pomoc finansową udzieloną Placówce na zakup paliwa.
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Ad.15.

Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy poinformował, że gminy województwa
Podlaskiego zrzeszone w Związku Gmin Wiejskich przekazują pomoc finansową na
rzecz związku w wysokości od tysiąca do trzech tysięcy złotych.

Pomoc zostanie przeznaczona na renowację Kolumny 3 Maja w Leonpolu na
Białorusi.  Jest to też nawiązanie do podjętej współpracy z samorządami Republiki
Białoruś.
 

Do propozycji zastrzeżeń nie było.

Uchwałę w tej sprawie  przyjęto 12 głosami bez głosów przeciwnych i bez
wstrzymujących się.

UCHWAŁA  Nr XX.124.2017

stanowi w protokole stronę Nr 73.

Ad.16.

Radny Województwa Podlaskiego Pan Krzysztof Krasiński wystąpił do rad gmin
o  przyjęcie  stanowisk  odnośnie  przebiegu  dróg   krajowych  w  województwie
Podlaskim.  Radni  byli  w  posiadaniu  wystąpienia  i  propozycji  stanowiska  rady
Gminy.  Propozycja zmierzała do utrzymania obecnego przebiegu drogi Kuźnica –
Sokółka – Wasilków – Białystok.

Pan  Tadeusz  Tokarewicz  – Wójt  Gminy  poinformował,  że  podobne
stanowisko wystosowali wójtowie gmin Sokółka, Czarna Białostocka, Szudziałowo,
wraz z radnymi województwa Podlaskiego.

Przekazanie do Ministra Infrastruktury i Budownictwa stanowiska od Rady
Gminy potwierdzi potrzebę utrzymania obecnego przebiegu trasy.

W dalszej  wypowiedzi  nawiązując  do  dyskusji  na  posiedzeniach  Komisji
zaproponował skierowanie do Stowarzyszenia Miłośników Żubrów, do Regionalnej
Dyrekcji Lasów Państwowcy i Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska wniosku
zmierzającego  do  przesiedlenia  części  stada  żubrów  przebywającego  na  terenie
gmin Szudziałowo i Krynki na teren Puszczy Augustowskiej. Zmniejszy do szkody
wyrządzane w uprawach rolnych.

Radni podzielili opinie w tej sprawie i zaproponowane stanowisko odnośnie
przebiegu drogi zostało przyjęte 12 głosami.

Również 12 głosami przyjęty został wniosek dotyczący przesiedlenia żubrów.
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Ad.17.

W wolnych wnioskach głos zabrali:

Pan Daniel Borowik
 Jak się przedstawia budowa wieży telekomunikacyjnej w Wierzchlesiu?

Pani Jolanta Barbara Kuryło
 Rada  sołecka  wystąpiła  o  naprawę  drogi  przez  Słójkę  Borowszczyznę.

Z poboczy tej drogi w stronę Talkowszczyzny konieczne jest usunięcie drzew
utrudniających widoczność. W związku z brakiem dobrej widoczności miał
miejsce wypadek drogowy.

Pan Marcin Normantowicz
 Konieczna jest poprawa funkcjonowania BIP Urzędu Gminy.

Pani Elżbieta Irena Kędyś
 Usunąć krzaki z poboczy drogi w Nowince.

Pani Ewa Charytoniuk
 Wykonać  prace  odwadniające  zakrętu  ulicy  wsi  Suchynicze,  wchodzącej

w skład  drogi powiatowej.
 Wykonać naprawę drogi do Chmielowszczyzny.

Ad.18.

Odpowiadając na interpelacje i wolne wnioski  Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt
Gminy stwierdził między innymi:

 Spółka Idealan zbiera deklaracje i jeżeli  wygra przetarg będzie prowadziła
roboty zmierzające do poprawy łączności internetowej. Sposób działania BIP
powinien  zostać  poprawiony  przez  informatyka.  To  jednak  wiąże  się
z kosztami.

 Jeżeli Powiatowy Zarząd Dróg zleci roboty polegające na usuwaniu drzew
z  poboczy  lub  poprawy  nawierzchni  to  wówczas  takie  roboty  będą
wykonywane.  Twierdzenia,  że  za  działki  sprzedane  w  określonej
miejscowości powinny być remontowane drogi są nierealne. Wpływy są do
budżetu, a potrzeb nie tylko w zakresie drogownictwa jest wiele.

 O stan nawierzchni  na drogach powiatowych dbamy na ile pozwalają środki
oraz możliwości sprzętowe. Czynimy w tym zakresie starania, ale potrzebne
też są działania popierające od mieszkańców.

 Droga w Talkowszczyźnie będzie naprawiana. Trzeba jednak wiedzieć, że nie
musimy  wydatkować  funduszu  sołeckiego  jeżeli  robimy  to  własnym
sprzętem.
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 Obecnie  czynnościami  administracyjnymi  w  zakresie  budowy  wieży
telekomunikacyjnej  musi  zająć się  inwestor,  w tym np. wydzierżawieniem
działki, na co zgodę wyraziła Rada Gminy, jak też składać wnioski odnośnie
lokalizacji w celu uzyskania pozwolenia na budowę.

 Procedura  związana  z  remontem  drogi  do  Chmielowszczyzny  została
wszczęta.  Sprawa  odprowadzenia  wody  z  ulicy  w  Suchyniczach  zostanie
przekazana  do  PZD  w  Sokółce.  Jezdnia  w  tym  miejscu  jest  źle
wyprofilowana.

Po tym nawiązując do przebiegu poprzedniej sesji,  na której nie był
obecny stwierdził między innymi:

 Z protokołu z poprzedniej sesji wynika, że Wójt Gminy jest winiec całego
zamieszania dotyczącego wypłat diet Przewodniczącej Rady Gminy.

 Nie zrobiłem nic ponadto co określają przepisy. To Rada Gminy jest władna
do ustalania diet.  Ma prawo też kontrolowania  bieżącej pracy Wójta. Nie
może jednak nakłaniać do działań wbrew przepisom.

 Po uzyskaniu wiedzy o przepisach nie zajęła się sprawą zmiany uchwały.
 Dobrą wolą Przewodniczącej Rady jest fakt zwrócenia nadpłaty diety. Nie

mam jednak uprawnień do żądania zwrotu od byłego Przewodniczącego.
 Czy chodzi o pokazanie, że ktoś jest górą, a ktoś nikim.
 Wydatki  związane  ze  świetlicą  w  Wojnowcach  zostały  ujęte  podwójnie.

Sołectwo  przyjęło  wniosek  na  budowę.  Rada  wkroczyła  w  kompetencje
sołectwa  i  przyjęła  środki  na  projekt.  Od  przygotowania  projektu  należy
zacząć.  Racjonalnie  podejść  do  problemu.   Okazuje  się,  że  podczas
poprzedniej  kadencji  dwukrotnie  były  składane  wnioski  do  Urzędu
Marszałkowskiego, były przyznane środki, poprawiany był projekt, a robót
nie wykonywano. Nie było środków na wkład własny. Kupiono drewno, które
uległo  zepsuciu.   Gminę  niby  oddłużano,  a  została  pobrana  pożyczka  w
kwocie 2,5 mln złotych.

 Został   w ubiegłym roku przedłożony  Radzie  Gminy  projekt  utworzenia
CUW. Nie uzyskał  jednak akceptacji  Rady. Za środki,  które pochodziłyby
z  oszczędności  można  np.  zakupić  15  komputerów,   12  km  rur
wodociągowych,  kupić  6  tys.  litrów  paliwa  czy  wybudować  wiatę
przystankową w Łaźnisku.

 Włożono dużo pracy w zakresie odzyskania podatku VAT z tytułu budowy
oczyszczalni  przydomowych.  Pozwoli  to  na  realizację  dodatkowych
przedsięwzięć.

 Emisja obligacji też umożliwia wprowadzenie do budżetu w kolejnych latach
najpilniejszych zadań.

 Projekty budżetów na kolejne lata przedkładane są do uchwalenia w grudniu,
co umożliwia już od początku roku czynić starania celem jego realizacji.

 Pozwala to np. spłacać zobowiązania wymagalne. W roku 2016 powstały one
w wyniku zasądzenia spłat na rzecz wykonawcy hali sportowej.
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 Trzeba pamiętać, że zarówno Wójt jak i radni są po to by pracować na rzecz

mieszkańców. Tylko, że Wójt osobiście odpowiada za gospodarkę finansową.
 Wydatki  muszą  mieć  pokrycie  w  budżecie.  Bez  zgody  Wójta  nie  można

zwiększyć ich kwoty. Projekt budżetu Wójt przedkłada Radzie Gminy oraz
Regionalnej  Izbie  Obrachunkowej.  Termin  uchwalenia  budżetu  mija
31 stycznia. Jeżeli nie zostanie uchwalony budżet ustala RIO.

Następnie głos zabrali:

Pan Jerzy Zbigniew Stasiewicz
 Ponownie  trzeba  przypominać,  czy  też  udowadniać  jak  przedstawiała  się

sprawa  budowy  świetlicy  w  Wojnowcach.  Był  opracowany  projekt.  Za
ówczesnego  Wójta  zostało  zakupione  drewno  na  budowę.  Było
zabezpieczone przed opadami. Potem zostało przewiezione do Szudziałowa,
gdzie nie było przykryte. Część drewna wykorzystano na budowę wiaty. Jest
mowa,  że  nie  wykorzystano  środków  przyznanych  przez  Urząd
Marszałkowski. Nie wykorzystano bo Gmina nie miała funduszy na wkład
własny.  Tak  jak  w  przypadku  obecnie  przeprojektowywanej  drogi  przez
Nowinkę  zachodzi  potrzeba  przeprojektowania  budynku  świetlicy.
W budżecie  ujęto  10 tys  zł  na  projekt  budynku.  Jest  to  mniej  niż  całość
funduszu sołeckiego. Projekt nie powinien zakładać budowy łazienek, może
być  mniej  okien.  Zostałaby  doprowadzona  woda.  Zwykły  budynek
o wymiarach 10m x 8 m może zostać pobudowany sposobem gospodarczym
przy udziale mieszkańców i ZGK.

Pan Krzysztof Baranowski
 Przy każdej okazji Pan Wójt wraca  do sprawy CUW.
 Nie powinno się organizować wspólnych posiedzeń Komisji.
 Nie było czasu na wnikliwe zapoznanie z materiałami.
 Konsekwencje powinien ponieść poprzedni projektant. Mecenas powinien się

tym zająć. Ma on wynagrodzenie z Urzędu Gminy.

Pan Mariusz Fiłonowicz
 W ciągu  kilku  lat  nie  było  problemu  z  akceptowaniem  propozycji  Pana

Wójta. Jesteśmy na nie otwarci.  Do sprawy CUW można wrócić.

Pani Elżbieta Irena Kędyś
 Z przykrością słucham wypowiedzi i zarzutów Pana Wójta. 
 Nie stwarzam na sesjach złej atmosfery i nie chcę zamętu.
 Zgoda,  że  Centrum Usług Wspólnych nie  zostało utworzone.  Była w tym

względzie  propozycja  obniżenia  etatu  w  obsłudze  szkół  z  uwagi  na
wypłacany  dodatek  i  nikt  nie  podjął  dalszego  działania.  Przecież  to
dyrektorzy  jednostek  powinni  zmienić  warunki  zatrudnienia.  Sugestie
oszczędności ze strony Rady były.
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  Nie podejmujemy bowiem działań destrukcyjnych.
 O  diecie  była  mowa  z  uwagi  na  to,  ze  nie  była  wypłacana  zgodnie

z przepisami. Obowiązywała niezgodna z prawem uchwała Rady. Powinna
ona zostać zmieniona wcześniej. O fakcie tym zostałam poinformowana zbyt
późno.

Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy
 Padają pytania kiedy konkretne zadanie zostanie wykonane? Do spraw należy

podchodzić rozsądnie, a nie przesuwać fundusze nierozsądnie.
 Wszyscy kreujemy przyszłość. Dlatego wracam do spraw by w przyszłości

nie popełniać błędów.
 Przeznacza się fundusz sołecki na zakup materiałów, podczas gdy niezbędne

jest doprowadzenie do wykonania projektu budowlanego świetlicy.
 Nie można obwiniać obecnego Wójta, za zaniechania odnośnie wypłaty diety.

Dieta  nie  była  zaniżona,  była  ona  wypłacana  w  wysokości  zgodnej
z rozporządzeniem. Rada miała czas na jej zmianę.

 Większość  radnych  świadomie  odrzuciło  projekt  uchwały  regulującej
właściwą  wysokość  diety.  Doprowadziło  to  do  tego,  że  Gmina  musiała
nadpłacić  Przewodniczącej  ryczałt  ponad  kwotę  obowiązującą
w rozporządzeniu i tylko ta nadwyżka została zwrócona.

 Jeżeli w poprzedniej kadencji dieta była wypłacana niezgodnie z przepisami
to  jest  to  zaniedbanie  poprzedniego  Wójta.  Ja  odpowiadam  za  właściwą
realizację budżetu od 1 grudnia 2014 roku.

Pan Jerzy Zbigniew Stasiewicz
 W tym temacie  niezgody problem wynika z tego, że jeden Przewodniczący

zwrócił pieniądze, a drugi nie zwrócił.

Pani Elżbieta Irena Kędyś
 Żal,  że  nas  Pan  Wójt  traktuje   jako wrogów.  Sprawy by  nie  było  gdyby

uchwała  została  podjęta  w odpowiednim czasie.  Jeśli  Pan  Wójt  mówi  że
wypłacano zgodnie z rozporządzeniem to po co uchwały Rady Gminy? 

Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy
 Uważam, że niedociągnięcia są zrzucane na Wójta Gminy.

 Ad.19.

Do treści  protokołu  uwagę  zgłosił  Pan Krzysztof  Baranowski.   Stwierdził,  że
w  protokole  brak  zacytowanej  jego  wypowiedzi  odnośnie  braku  kserokopiarki
w Szkole Podstawowej w Babikach. 
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Pan  Jan  Muciuś  – Inspektor  poinformował,  że  uwaga  ta  znajdzie  się

w protokole   z  obecnej  sesji.  Nie wszystkie wypowiedzi można uchwycić,  gdy
naraz wypowiada się kilka osób.

Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy
 Projekt  na dostawę sprzętu do szkoły w Babikach pisała  za poprzedniego

Wójta pracownica Urzędu. Były ustalenia, że kopiarka zostanie przekazana
do Urzędu Gminy. Bliższe dane radny otrzyma od dyrektora tej szkoły.

 Z drobnymi sprawami dotyczącymi funkcjonowania szkół radni zwracają się
do Wójta Gminy. Gospodarzem są dyrektorzy placówek szkolnych i do nich
się należy zwracać.

Innych uwag do treści protokołu z  XIX sesji nie było i  został on przyjęty
11  głosami, przy jednym głosie wstrzymującym się.

Ad.20.

W tym miejscu Pan Tadeusz Tokarewicz – Wójt Gminy złożył radnym, sołtysom,
a za ich pośrednictwem mieszkańcom gminy świąteczne życzenia wielkanocne.

Pani  Elżbieta  Irena  Kędyś  Przewodnicząca  Rady  Gminy  również  złożyła
podobne życzenia.

Po tym wobec wyczerpania porządku   dokonała zamknięcia  XX zwyczajnej
sesji Rady Gminy dziękując wszystkim za  udział.

PRZEWODNICZĄCA
Protokołował:  Elżbieta Irena Kędyś
 Jan Muciuś


